
Protokół
15. posiedzenia IY. sesyi III. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 30. grudnia 1873. r.

Początek o godzinie 1 l-*/a przed południem.
P r z e w o d n i c z ą c y :  Mazszałek książę Leon Sapieha,
S e k r e t a r z e :  Jasiński Józef, Antoniewicz. Wereszczyński, Serwatowski.
Obecnych posłów 105.
Obecny k o m i s a r z  r z ą d o w y  Wice-Prez.ydent Namiestnictwa, Bartmański,
Książe Marszałek zagaja posiedzenie.
Sekretarz Serwatowski odczytuje protokół 14. posiedzenia z dnia 29. grudnia, który bez 

zarzutu Izba przyjmuje, i spis petyeyj po dzień 30. grudnia. 1873. r. do Sejmu wniesionych, od 1.
129. do 1. 136. włącznie,

Wszystkie petycye odesłano do komisyi petycyjnej, prócz petycyi pod 1. 130, 132 i 136 
pierwsza z nich odesłano do komisyi budżetowej, dwie ostatnie zaś do komisyi prawniczej.

Sekretarz Serwatowski odczytuje interpelaeyę p. Stoneckiego do p. komisarza rządowego, 
dotyczącą kompefcencyi załatwiania spraw spornych, między najemnikami i pomocnikami z jednej, 
a gosdodarzami gminnymi, i iasowymi z drugiej strony.

Komisarz rządowy Wice-Prezydent Namiestnictwa p. Bartmański odpowiada na powyższą 
interpelaeyę.

P. Gołej ewskiego wnosi, by dwie petycye miasta Krakowa pod 1. 77. i 216 odesłać do 
komisyi budżetowej, na co się Izba zgadza.

Z porządku dziennego następuje:
Pierwsze czytanie przedłożenia rządowego z projektem do ustawy państwowej względem 

zastosowania powszechnej ustawy górniczej do minerałów żywicznych.
Przedmiot ten odesłano bez czytania do komisyi górniczej.
Z-porządku dziennego następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego o projekcie budowy pralni i łazienek 

przy lwowskim szpitalu powszechnym ; sprawozdawca p. Haller.
Na wniosek sprawozdawcy, odesłano powyższe sprawozdanie do komisyi budżetowej.
Następuje z porządku dziennego:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału krajowego o wniosku względem funduszu po- 

Lrzebnego na wykończenie budowy domu obłąkanych w Kulparkowie. Sprawozdawca p. Haller.
Sprawozdanie powyższe bez czytania odsyła Izba na wniosek sprawozdawcy do komisyi 

budżetowej.
Z porządku dziennego następuje:
Pierwsze czytanie wniosku p. Antoniewicza o ułatwienie sprzedaży soli.
Na wniosek p. Antoniewicza odesłano wniosek powyższy do komisyi administracyjnej.



Następuje:
Drugie czytanie przedłożenia rządowego względem zaprowadzenia i wewnętrznego urzą

dzenia ksiąg hypotecznych
Sprawozdawca p. Rydzowski odczytuje sprawozdanie komisyi prawniczej i prostuje omyłki

druku.
W rozprawie ogólnej zabierają g łos : p. Smolka, przeciw wnioskowi komisyi i wnosi, by 

napowrót odesłano przedłożenie do kom isyi. która uwzględniwszy jego uwagi, ponownie nad nim 
się zastanowi,

Wniosek zostaje poparty.
PP. Spławiński, Kowalski i Zyblikiewicz przemawiają za projektem komisyi, pp. zaś 

Smolka i Krzeczunowicz przeciw temu. P. Krzeczunowicz podnosi i motywuje następujący wniosek:
.„Wysoki Sejm raczy uchwalić.
1. Wykazy hypoteczne, obejmujące tabularne posiadłości ziemskie, z wyjątkiem posiadłości 

we Wielkiem księstwie Krakowskiem tworzą razem jedną księgę główną.
2. Projekt do ustawy o księgach hypotecznych, odsyła się do komisyi dla niezwłocznego 

poczynienia zmian odpowiadających zasadzie powyższej.
3. Projekt zmieniony ma kom isja bez nowego drukowania przedłożyć Sejmowi w prze

ciągu 5ciu dni.
Wniosek dostatecznie poparty.
P. Krzeczunowicz żąda zarazem imiennego głosowania nad jego wnioskiem.
Dla spóźnionej godziny 2 1/,  po południu książę Marszalek odracza niniejsze posiedzenie 

do godziny 6. wieczorem.

Dalszy ciąg posiedzenia z 30. grudnia 1873.
Przewodniczący książę Leon Sapieha zagaja o 6%  godzinie wieczorem posiedzenie.
Po przemówieniu posłów Wolańskiego Erazma, Krzeozunowieża, przeciw, a posłów W eso

łowskiego, Jasińskiego Józefa, Gałkowskiego, Zyblikiewioza. Kowalskiego i sprawozdawcę komisyi 
za wnioskiem komisyi, i po oświadczeniu posła Smolki, że cofając swój wniosek łączy się z wnioskiem 
Krzeczunowicza, poddaje książę Marszałek do poparcia wniosek imiennego głosowania, który upada, 
następnie odrzuca Izba wniosek odraczający posła Krzeczunowicza.

. Sekretarz Serwatowski. odczytuje wniosek p. Czerkawskiego dotyczący utworzenia fakultetu 
medycznego we Lwowie.

Po odczytaniu porządku dziennego jutrzejszego posiedzenia zamyka ks. Marszałek posie
dzenie o 8%  i zapowiada następne posiedzenie na jutro t. j. 31. grudnia o 11. godzinie przed południem.

P o r z ą d e k  d z i e n n y .
1. Szczegółowa rozprawa nad przedłożeniem rządowem względem zaprowadzenia ksiąg 

hypotecznych
2. Drugie czytanie sprawozdania w sprawie oddania krakowskiego szpitalu powszechnego 

w zarząd tamtejszej reprezentacyi miejskiej i sprawozdanie o stanie funduszów stanowiących majątek 
szpitala św. 'Łazarza i św. Ducha w Krakowie.

3. Sprawozdanie Wydziału krajowego o petycyi Michała Januarego Olszewskiego o udzie
lenie veniae aetatis.

4. ‘ Sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi gminy Zaleszczyki w sprawie budowy 
mostu przez Dniestr.

M a r s z a ł e k  k r a j o w y :
L eon. ksiąźe S a p ieh a .

S e k r e  t a r z e :
Serwatowski.
Antoniewicz.



Dalszy ciąg petycyj
po dzień 39. grudnia 1873 do Sejmu krajowego wniesionych.

129. Mieszkańcy m iasta. Starej soli przez posła Popiela o nieuwzględnienie prośby Rady gminnej 
o wyjednanie powyższenia dodatków do podatków.

130. Toczyński Tomasz właściciel realności w Repechowie przez posła Szczepańskiego o uwol
nienie uprzęgów od myta rogatkowego.

131. Zalesie gmina przez posła Szaszkiewicza o odłączenie jej od gminy Olszan.
132. Tarnopol wydział powiatowy przez posła lir. Koziebrodzkiego względem zaprowadzenia i 

wewnętrznego urządzenia ksiąg bypotecznych mniejszych i większych posiadłości.
133. Gmina Kalnica i Serednie wielkie przez posła Kerepina o zniesienie mesznego.
134. Rada gminy w Nowosfelicy przez posła Pietrusiewicza o zniesienie monopolu soli.
135. Rada gminna w Pacykowie przey posła Pietrusiewicza o zniesienie monopolu soli.
136. Izba notaryalna w Krakowie przez posła Rydzowskiego o uchwalenie ustawy względem za

łożenia i wewnętrznego urządzenia ksiąg hypoteczriych. .
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